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Most új lépéssel került az országos diákegység kérdése közelebb a megvaló-
suláshoz. A diákpolitikai körökben ismeretes debreceni Turul Követtábor óta, 
melyen ismét Ambrus Józsefet választotta vezérnek, a második kérdés, hogy az 
ifjúság vezesse önmagát, égetően aktuálissá vált. A magyar ifjúság szervezetei a 
megoldás sürgetésére a vallás- és közoktatásügyi miniszterhez memorandumot 
intéztek. A memorandumban kérik, hogy az egész magyar diákságot az új alapo-
kon szervezzék újjá, és hogy a minisztérium rendelje el a harminc éves korhatárt, 
ami azt jelenti, hogy ifjúsági egyesületet 30 évesnél idősebb egyén nem vezet-
het. Az aláírók között szerepelnek a Csaba B. E., az Emericana, a MEFHOSz, 
a Turul ifjúsági szervezetei, a Magyar Nemzeti Diákszövetség tagjai közül a 
Katolikus Diákszövetség, a Protestáns Diákszövetség, a FEFHE, a SzEFHE és 
az országos városaink diákszervezetei. Szegedről a Szegedi Egyetemi Ifjúság, 
Csaba Bajtársi Egyesület, a MEFHOSz szegedi csoportja, az Egyetemi Luther 
Szövetség, a Bethlen Gábor Kör, az Állami Polgári Iskolai Tanárképző Főiskola 
Ifjúsága, a Tanárképző Főiskola Sportköre, a Polgári Iskolai Tanárképző Főiskola 
Botond Bajtársi Egyesülete (Turul), A Foederatio Emericana Integra Corporatio, 
a Gyógyszerészhallgatók Rákóczi Bajtársi Egyesülete (Turul), a 227. sz. Ö. Tiszt-
képző cserkészcsapat, az Egyetemi Szent Imre Kollégium Gróf Széchenyi István 
klubja, tehát Szeged egyetemi ifjúságának valamennyi számottevő egyesülete.

A magyar ifjúság bizalommal néz a jövő elé, és várja, hogy egységét törvénye-
sítsék.

Szegedi Napló XVIII. (1942) március 21. 5. oldal

559.  Szombaton este Kogutowicz Károly dr. rektor közölte  
az ifjúsággal a Tanács határozatát

Szombaton este tartotta az egyetemi és főiskolai ifjúság nagygyűlését a bölcsé-
szeti kar Auditorium Maximumában. Az ifjúság együttes nagygyűlésén az egye-
temi tanárok közül Veress Endre prodékán jelent meg.

A nagygyűlést dr. Stock Károly vezette le, és a Himnusz eléneklése után 
Nagy László orvostanhallgató ismertette a Tanács átiratát, melyben közölte 
a Tanács az ifjúsággal, hogy a 12 pontba foglalt memorandum nagyrészét a 
Tanácsnak a fönnálló törvényes rendelkezések értelmében nem állt módjában 
teljesíteni. Megígérte azonban a Tanács, hogy az egyetemi könyvtárosok, díjtalan 
gyakornokok és gyakornokok származási igazolványait a legsürgősebben át fogja 
kérni, valamint azt is, hogy oda fog hatni, hogy a jövő félévtől kezdve az egyetemen 
a zsidók fölvétele lehetőleg ne érje el a 6 százalékot. Az ifjúság az ismertetés után 
megvitatta a Tanács átiratát, és Nyikos Gyulának, a SzEI elnökének többszöri 
fölszólalása után elfogadta azt, hogy az ifjúság kérje, hogy a Tanács ezentúl ne 
az 1939. évi IV. tc., hanem a fajvédelmi törvény alapján bírálja el a fölvételi 
kéréseket. Majd szintén Nyikos Gyula fölszólalására az ifjúság elfogadta azt 
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az indítványt, hogy az egyetemen a magyar munka ne szűnjön meg, a magyar 
ifjúság látogassa továbbra is az előadásokat, és az ifjúság a maga hatáskörében 
intézze el, hogy a zsidó hallgatók ne jelenjenek meg az előadásokon.

A gyűlés második felében jelent meg Kogutowicz Károly Rektor Magnificus, 
aki az ifjúsághoz intézett beszédében hangoztatta, hogy nincs elvi ellentét a Ta-
nács és az egyetemi ifjúság között. Az ifjúságnak ezt a harcát mindenki rokon-
szenvvel kíséri, és biztosítja arról az ifjúságot, hogy becsületes küzdelmében to-
vábbra is pártolni fogják az ifjúságot. Nyugodt, magabiztos harcra van azonban 
szükség, most minden ideges megmozdulás kárára van az ügynek, az ifjúságnak, 
és a magyar közvélemény ítéletét is magával hozza. A ifjúság kérje megfele-
lő szövegezéssel, megfelelő helyen kívánságainak teljesítését, a siker nem fog 
elmaradni. A Tanácsnak azonban a fennálló törvényes intézkedések értelmében 
nincs joga több cselekvésre, mint amit megtett.

A Rector Magnificus beszédét az ifjúság egyhangú lelkesedéssel vette tudomá-
sul, majd elhatározta, hogy az egyetem területén diákrendőrséget létesít, hogy 
az órák látogatását azoknak, akiket a fajvédelmi törvény érint, megakadályozza, 
majd Nyikos Gyula kérdésére az ifjúság a mozgalom eddigi vezetőinek bizalmat 
szavazott. A Himnusz eléneklésével ért véget a nagygyűlés.

Szegedi Napló XVIII. (1942) március 22. 2. oldal

560.  Hallgatói tüntetések utáni orvosi kari határozat
Elnök: Az egyetemi tüntetésekkel kapcsolatosan megállapítást nyert, hogy a 

tüntetéseket a magasabb évfolyamokra utólagosan felvett zsidó hallgatók meg-
jelenése okozta. Az okmányok ismételt átvizsgálásakor derült csak ki, hogy e 
hallgatók közül kettő, névszerint Simon Magda és Schiller Ede a trianoni Ma-
gyarország területéről származnak, és a numerus clausus megkerülése céljából 
távoztak külföldre, és hallgattak a jugoszláviai egyetemeken. Ezt a körülményt a 
V. K. Minisztérium sem vette figyelembe, mikor beiratkozásukhoz az engedélyt 
megadta. Szükségesnek tartja, hogy a további tüntetések megakadályozása céljá-
ból a Kar az utólagosan felvett magasabb évfolyamú zsidó származású hallgatók 
ügyével újra foglalkozzék. Kívánatosnak tartaná azt is, hogy a jövőben a Felvé-
teli Bizottság még az eddigieknél is nagyobb tapintattal és elővigyázatossággal 
járjon el, hogy már ezzel elejét vegye hasonló tüntetések kirobbanásának.

Javasolja, hogy Simon Magda és Schiller Ede felvételét, akik tulajdonképpen 
nem tartoznak a délvidékiek közé, tekintse a Kar – előző határozatát megváltoz-
tatva – semmisnek, ugyancsak tagadja meg a Kar Lőwy Ibolya szig. orvosnak, 
hogy ő itt folytathassa tanulmányait, minthogy felvétele után a kellő időben nem 
jelentkezett. Javasolja továbbá, hogy az orvoskari intézetek és klinikák zsidó 
származású externistái távolíttassanak el.


